

博士学位论文

海水养殖生态环境系统演化机制研究

——以半精养虾蟹混养系统为例

Ecosystem Evolvement Mechanism in Mariculture
Environment: A Case Study from Semi-intensive
Shrimp-crabs Mixing Culture Ecosystem

席峰

指导教师姓名: 郑天凌 教授

专业名称: 环境科学

论文提交日期: 2007年6月09日

论文答辩时间: 2007年6月29日

学位授予日期: 2007年 月 日

答辩委员会主席: 李少菁 教授

评阅人: _____

厦门大学学位论文原创性声明

兹提交的学位论文，是本人在导师指导下独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果，均在文中以明确方式标明。本人依法享有和承担由此论文产生的权利和责任。

声明人（签名）：席峰

2007年6月30日

厦门大学博硕士论文摘要库

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人完全了解厦门大学有关保留、使用学位论文的规定。厦门大学有权保留并向国家主管部门或其指定机构送交论文的纸质版和电子版，有权将学位论文用于非赢利目的的少量复制并允许论文进入学校图书馆被查阅，有权将学位论文的内容编入有关数据库进行检索，有权将学位论文的标题和摘要汇编出版。保密的学位论文在解密后适用本规定。

本学位论文属于

- 1、保密（ ），在 年解密后适用本授权书。
- 2、不保密（ ）

（请在以上相应括号内打“√”）

作者签名：席峰 日期：2007 年 6 月 30 日

导师签名：郑天凌 日期：2007 年 6 月 30 日

摘 要	1
Abstract	4
第一章 前言	8
1 沿海人口、资源与环境矛盾	8
1.1 海洋渔业资源状况.....	8
1.2 水产养殖发展状况.....	9
1.3 海洋环境状况.....	9
2 近海生态系统发展对策	10
3 生态系统复杂性研究进展	11
4 海洋生态系统研究进展	14
4.1 海洋生态系统动力学研究进展.....	14
4.2 海洋生态系统生长发育研究进展.....	18
5 海水养殖系统研究的进展	22
5.1 海水养殖系统研究进展.....	22
5.2 海水养殖系统研究的不足.....	25
6 可持续海水养殖系统研究的关键问题	25
7 本研究的目的、意义与研究思路	26
8 研究方案	26
8.1 研究定位.....	26
8.2 研究内容.....	26
8.3 研究指标体系的择取.....	27
8.4 研究方法择取依据.....	27
8.5 研究架构.....	30
第二章 材料与方法	31
1 采样地点	31
2 材料	32
2.1 样品采集时间与编号.....	32
2.2 样品的采集与处理.....	32
2.3 菌株、质粒和载体.....	33

2.4 试剂盒	33
2.5 工具酶	34
2.6 主要试剂	34
2.7 滤膜	34
2.8 主要仪器	34
2.9 引物	35
2.10 主要软件	36
2.11 培养基	36
2.12 主要溶液	41
3 基本方法	45
3.1 水体与沉积物营养盐测定方法	45
3.2 浮游生物分析方法	45
3.3 底栖动物分析方法	45
3.4 微生物分析方法	45
第三章 结果与分析	59
1 虾蟹混养系统理化因子	59
1.1 水体理化环境因子动态变化	59
1.2 营养盐动态变化	60
2 养殖进程中虾蟹混养系统的细菌群落变化	65
2.1 养殖进程中虾蟹混养系统水体与表层沉积环境总菌、弧菌与功能菌群数量变化	65
2.2 虾蟹混养系统细菌群落的结构变化	79
3 养殖进程中虾蟹混养系统浮游生物群落变化	108
3.1 养殖进程中虾蟹混养系统浮游植物的群落变化	108
3.2 养殖进程中虾蟹混养系统浮游动物的群落变化	118
4 养殖进程中虾蟹混养系统底栖动物群落变化	125
4.1 养殖进程中虾蟹混养系统底栖动物的种类、数量与生物量变化	125
4.2 养殖进程中虾蟹混养系统底栖动物与环境因子的关系	131
4.3 养殖进程中虾蟹混养系统底栖动物群落多样性特征	131
4.4 养殖进程中虾蟹混养系统底栖动物群落相似性	133

5 虾蟹混养系统不同生物群落之间的相互关系.....	136
6 养殖进程中新、旧虾池生态系统生物相与非生物相的横向比较.....	138
第四章 讨论.....	140
1 析因法研究的不足.....	140
1.1 析因法研究的启示.....	140
1.2 析因法研究的不足.....	141
2 经典系统生态理论与方法的缺陷分析.....	142
2.1 粒径谱理论的缺陷.....	142
2.2 热力学生态模型的缺陷.....	143
3 系统生态本质与演化过程的认识与理解.....	150
3.1 系统生态本质分析.....	150
3.2 系统演化过程分析.....	151
3.3 不同粒径生物并存的生态意义分析.....	153
3.4 系统生长发育过程中的多样性分析.....	154
4 本研究提出的系统生态模型.....	156
4.1 新模型的理论假设.....	156
4.2 新生态模型.....	157
4.3 新生态模型的生态意义.....	160
5 海水养殖系统生态格局的成因机制分析.....	161
6 可持续海水养殖系统的建构、调控趋向与其研究方向.....	165
6.1 海水养殖系统的生态营养学研究.....	165
6.2 海水养殖系统的粒径配置研究.....	166
6.3 海水养殖系统的生态位配置研究.....	170
6.4 海水养殖系统的建构与调控趋向.....	171
7 微生态系统研究的技术分析.....	172
第五章 结论与展望.....	174
1 结论.....	174
2 论文的特色与创新之处.....	176
3 论文的不足之处.....	176

4 展望	176
参考文献	178
附录	197
附录一 参与的科研课题与发表的学术论文	197
附录二 浮游生物和底栖生物相关表格	199
附录二 载体和 DNA 分子量标准	221
附录四 测序结果	223
附录五 缩略语对照表	244
致 谢	245

厦门大学博硕士学位论文摘要库

Chinese abstract	1
English abstract.....	4
Chapter 1 Introduction.....	8
1 The paradox among population, resource and coastal environment.....	8
1.1 The status of marine fishery resource	8
1.2 General situation of mariculture development	9
1.3 The marine environment state	9
2 The marine ecosystem development strategy.....	10
3 The progress of ecosystem complexity research.....	11
4 The progress of marine ecosystem research	14
4.1 The research progress of marine ecosystem dynamics.....	14
4.2 The research progress of marine ecosystem growth and development	18
5 The research progress of mariculture ecosystem	22
5.1 The research progress of mariculture ecosystem.....	22
5.2 The defect of mariculture ecosystem research	25
6 The fundamental problem of sustainable mariculture ecosystem research... 	25
7 The objective of this study	26
8 Research scheme.....	26
8.1 Orientation.....	26
8.2 Contents.....	26
8.3 Index	27
8.4 Methods	27
8.5 Framework.....	30
Chapter 2 Materials and methods	31
1 Samping site	31
2 Materials.....	32
2.1 Samping time and serial sample number.....	32
2.2 Samping and treating method	32
2.3 Strain, vector and plasmid	33
2.4 Kits	33
2.5 Enzymes	34
2.6 Reagents	34
2.7 Filter membranes	34

2.8 Apparatus	34
2.9 Primers	35
2.10 Softs	36
2.11 Media	36
2.12 Solutions	41
3 Methods	45
3.1 Determination method for nutrients in water and sediment	45
3.2 The analysis method for plankton community	45
3.3 The analysis method for benthos community	45
3.4 The analysis method for microbial community	45
Chapter 3 Results analysis	60
1 The physical-chemical factors in shrimp pond	60
1.1 The dynamics of physical-chemical factors in water	60
1.2 The dynamics of nutrients in water and surface sediment	60
2 The microbial community structure dynamics in shrimp pond.....	65
2.1 The quantity dynamics of total bacteria, vibrio and function bacteria	65
2.2 The microbial community structure dynamics	80
3 The dynamics of plankton community	108
3.1 The dynamics of phytoplankton community	108
3.2 The dynamics of zooplankton community	118
4 The dynamics of benthos community	125
4.1 The dynamics of species, quantity and biomass of benthos community..	125
4.2 The relationship between benthos community and environment factors .	131
4.3 The dynamics of benthos' biodiversity characteristics	131
4.4 The similarity dynamics of benthos community	133
5 The interrelationship of different communities in shrimp ponds	136
6 Transverse comparison of biological feature and environmental feature in new and old shrimp pond.....	138
Chapter 4 Discussion.....	140
1 The shortage of reductionism	140
1.1 The indication from reductionism research	140
1.2 The shortage of reductionism research	141
2 The limitation analysis of classical ecosystem model	142

2. The limitation of particle size spectrum theory	142
2.2 The limitation of thermodynamic model	143
3 The cognition and understanding of ecosystem evolvement process	150
3.1 The essence of ecosystem	150
3.2 The analysis of ecosystem evolvement process	151
3.3 The ecological significance of different body size organisms coexisting	153
3.4 The biodiversity analysis in the process of ecosystem development	154
4 The new proposed ecosystem model	156
4.1 The theoretical hypothesis of the new ecosystem model	156
4.2 The new ecosystem model	157
4.3 The ecological significance of the new ecosystem model	160
5 The ecological pattern formation mechanisms of mariculture ecosystem	161
6 The orientation of construction, regulation and research of sustainable mariculture ecosystem	165
6.1 The mariculture ecosystem nutriology research	165
6.2 The matching proportion research of different body size organisms in mariculture ecosystem	166
6.3 The niche matching research of mariculture ecosystem	170
6.4 The orientation of construction and regulation of mariculture ecosystem	171
7 The technique analysis for microbial system research	172
Chapter 5 Conclusions	174
1 Conclusions	174
2 Characteristic and Innovation of paper	177
3 The deficiency of paper	177
4 Prospect	178
References	178
Appendix	197
Appendix 1 Funds and papers	197
Appendix 2 The table for plankton and benthos	199
Appendix 3 The vector and Marker	221
Appendix 4 The sequence result	223
Appendix 5 Abbreviations	244
Acknowledgements	2455

海水养殖生态环境系统演化机制研究

——以半精养虾蟹混养系统为例

摘 要

人口与海洋渔业资源之间的供需矛盾，促进海水养殖业的快速发展，同时也引发了海洋生态环境的退化。可持续海水养殖系统成为解决这一矛盾的研究主题。

为此，本研究以地处泉州湾的半精养虾蟹混养系统作为案例，采用析因法，对该系统进行了群落生态学研究。从2003年10月至2004年5月，共采集10批次的样品，对系统的理化环境因子、微生物群落、浮游生物群落、底栖生物群落进行了调查，分析了不同群落的随养殖时间推移的数量及生物量、群落结构及优势种变化，并对新、旧虾池中不同生物群落及其环境因子进行了相关性分析、多样性分析、相似性分析和聚类分析。

1. 通过案例研究，从群落生态学研究结果，揭示出半精养虾蟹混养系统存在以下动态演绎规律：（1）半精养虾蟹混养系统的水体亚系统受自然与人为干扰影响大，其群落结构体现系统对干扰的响应；表层沉积环境较为稳定，其群落结构适宜反映系统的生长发育状况；稳定的环境孕育相对稳定的群落结构，反映于不同粒径的生物类群；（2）环境理化因子反映系统即时的代谢状况；不同粒径生物的群落结构可表征相应时间尺度上系统的稳定性；（3）多样性与系统的稳定性并无必然的联系，反映在多样性较为丰富的水体环境更为动荡，而多样性相对简约的表层沉积环境则相对稳定；

2. 为弥补群落生态学研究的不足，本研究又从综合法入手，从系统生态学角度对海水养殖系统的生长发育趋向进行了理论研究，取得以下研究成果：（1）提出的新生态归趋假设认为，生态系统的生长发育是物质与能量的存贮量增长，及其在信息与环境作用下，通过内部重组，而使该贮备在系统内滞留时间延长的综合结果；生态系统总是朝着能耗最低和功率最大的方向生长发育；（2）提出3个生态模型：1) 生态量模型，认为特定粒径种群的生态量，是其信息在时空二维尺度上的综合

表达量，定义为生物量与代时的乘积；生态系统生态量为特定系统中不同粒径生物种群生态量的总和；它描述系统远离热力学平衡态的程度，反映系统的稳定性；2) 平均滞留时间模型，定义为生态系统生态量与生态系统生物量的比值，表征系统的生长发育程度；3) 生态系统平衡模型，定义为即时状态下与平衡状态下生态系统生态量的比值，表征系统生长发育的平衡程度。

3. 综合群落生态学的定量分析与系统生态学的定性分析结果，提出海水养殖系统不可持续生态格局形成的根源在于：(1) 养殖动物自身及其与较小粒径生物的比例不合理，是系统不可持续的结构根源。养殖动物在不同生长发育阶段切割系统食物链的不同粒径生物环节，导致系统富余的物质和能量逐渐积滞于粒径较小的生物类群，系统氧债增大，体现为水体环境中微藻的爆发和表层沉积环境中厌氧微生物的优势地位；(2) 以饲料形式从外源输入的物质与能量不能完全为养殖动物所利用，从而倾注于粒径较小的生物进行代谢，是系统氧债与生态危机的物质根源；(3) 系统生态位配置不合理，导致外源输入的物质和能量不能被不同粒径的生物有效地捕获，进而导致系统的熵增高，海水养殖系统朝着不可持续的方向发展，是系统不可持续的功能根源。

4. 基于海水养殖系统不可持续的根源，又从系统生态学角度提出海水养殖系统建构与调控趋向为：(1) 须加强适应其营养代谢需求的配合饲料的研究；(2) 应根据地区环境特点与经济状况，确定养殖系统的营养结构，再根据不同粒径生物的异速代谢原理、系统的临界自组织原理和正负反馈平衡原理，以及不同粒径生物的种群密度法则，合理配置不同粒径、不同营养层次生物的密度与比例，既不使系统的熵超越养殖目标种群耐受的临界值，也不使物质与能量积滞于粒径较小的较低营养层次，而使其以粒径较大的不同营养层次生物的产品形式输出；(3) 应在不同粒径适度配置生态位互补的多样性资源物种；对于粒径较大、代时较长的资源物种，不仅应配置依赖于饲料的养殖目标种群，还应同时配养不依赖饲料，而可统摄粒径较小的低营养层次生物所含的物质与能量的资源物种，提高系统的输出效率与稳定性；对于粒径较小、代时较短的资源物种，建议从其他生态系统进行移植与重组，发挥其在地质历史进化过程中形成的生态位协同作用，提高系统中物质与能量的再循环利用率，降低其腐殖化的比例。

5. 在系统微生物生态学研究过程中,取得了以下方法学研究成果:(1)在微生物群落结构研究中,解决了困扰沉积物总 DNA 提取效果的腐殖酸问题,遴选出了脱腐效果较好的单一配位剂,阐释了脱腐原理,配制了脱腐性能优越且经济适用的脱腐缓冲液,建立了操作简便的脱腐方法;(2)为克服微生物 16S rRNA 基因的多拷贝序列不一致现象对微生物群落结构研究造成的困扰,对单拷贝的看家基因 rpoB 进行了研究,筛选出了可应用于细菌群落结构研究的引物和 PCR 方法。

上述研究结果将有助于人们认识与理解自然与人为干扰对养殖系统影响及其响应,阐释海水养殖系统生态格局的成因机制,追溯其不可持续的深刻根源,明确海水养殖系统结构与功能调控趋向,并为推进海水养殖系统可持续研究的发展提供理论模型与技术工具,具有重要的理论意义与应用价值。

关键词: 海水养殖; 系统演化; 微生态

Ecosystem Succession Mechanism in Mariculture Environment: A Case Study from Semi-intensive Shrimp-crabs Mixing Culture Ecosystem

Abstract

The paradox between population increment and marine fishery resource accumulate the rapid development of mariculture and the degeneration of marine environment. Therefore, many research aim to sustainable aquaculture.

In order to understand the growth and development tendency of mariculture ecosystem, the study conduct to semi-intensive shrimp-crab mixing culture system as a case. On the view of reductionism, we carry on the research basing on the community ecological methods. From October in 2003 to May in 2004, 10 batches of ecosystem sample was collected. The investigation was conducted to the physical and chemical environment factors, microbial community, phytoplankton community, zooplankton community, macrobenthos community and microbenthos community, focused on the quantity or biomass of different community and their predominant species and community structure dynamics. Meanwhile, the correlation analysis, diversity analysis, similarity analysis and cluster analysis was carried out for different community and environment factors.

1. Basing on the case study, some dynamic rules of shrimp-crabs mixing culture ecosystem was deduced by the community research: (1) The community structure on water body is influenced greatly by naturally and man-made disturbance which embodies the response of ecosystem to disturbance. The community structure in surface sediment is more stable than water body which is fit for imaging the ecosystem growth and development status. The stable environment gestates the conservative community structure which is reflected on different body size organisms. (2) The environmental physical and chemical factors reflect the prompt metabolic status of ecosystem; The community structure of different body size organisms exhibit the stability at the corresponding generation time scale; (3) The biodiversity is not correlative with the

ecosystem stability which is reflected by the reality that the abundant biodiversity exist in dynamic water column while the comparative simple biodiversity take on surface sediment.

2. In order to evade the limitation of the community research, in the light of integration methods, this study was conducted to the growth and development of the mariculture ecosystem. Basing on the system ecology research, the following theoretical outcomes was obtained: (1) A new ecosystem tendency theory was proposed that the ecosystem growth and development is not only the increment of matter and energy saving, but also the lag time prolong as a result of the inner saving reorganizing due to the interaction of information and environment. The ecosystem growth and development is always towards minimum energy cost and maximum power. (2) Three ecological model was proposed: 1) Ecosystem ecomass model which define the ecosystem ecomass is the sum of product of different body size organism's biomass and generation time. The ecosystem ecomass describe the extent of ecosystem far from thermodynamic equilibrium which could reflect the stability of ecosystem; 2) The average lag time model which define the average lag time as the ecosystem ecomass/biomass ratio. The model could exhibit the extent of ecosystem growth and development; 3) Ecosystem equilibrium model which define the ecosystem equilibrium parameter as ratio of ecosystem ecomass in the temporal status and in the equilibrium status. The ecosystem equilibrium parameter reflect the equilibrium degree of ecosystem growth and development.

3. Combining the quantitative analysis of the community research result and the qualitative analysis of the system ecology research outcome, the following root and evolvement mechanisms was put forward for the unsustainable mariculture ecosystem: (1) The mariculture ecosystem is unsustainable which is originated from the irrational proportion of different body size organisms. The breeding animal feed on the different body size organisms within their different growth and development stage which lead to the redundant matter and energy accumulate into the small body size organisms that the ecosystem oxygen debt increase, the micro-body size algae proliferate explosively in water column and the anaerobic microbes dominate in surface sediment. (2) The root of the oxygen debt and crisis of mariculture ecosystem are also derived from the matter and

energy as feed imported from outside which can not be used completely by the breeding animals and pump to the smaller body size organisms to metabolize.(3) The functional origin of unsustainable mariculture ecosystem is the disharmonious niche match which lead to the input matter and energy can not be fixed by different body size organisms efficiently so that the entropy of mariculture ecosystem increase and tend to develop towards the unsustainable orientation.

4. Base on the unsustainable mechanisms and ecosystem growth and development tendency, the construction and regulation tendency of mariculture ecosystem was proposed as: (1) The formula feed research must focus on the suitability for the nutrient metabolism requirement of breeding animal. (2) The trophic structure of mariculture ecosystem should confirm according to the regional environment characteristic and economic status. The density or proportion of different body size or trophic level should be adjust according to the general ecological allometric principles of body size, the critical self-organization principle, the equilibrium principle between the positive and negative feedback and the density law of different body size organism. The entropy of the mariculture ecosystem should not go beyond the critical value. There is no redundant matter and energy accumulating at small body size organism which were output as biomass of biggish body size organism. (3) The mariculture ecosystem should prepare the resource species with interdependent niche. The bigger body size and the longer generation time resource species should include not only the goal breeding organism which depend on the feed, but also the match breeding organism which ingest on the smaller body size organism. The moderate match breeding organism will improve the output efficiency and the ecosystem stability. It is suggested that the smaller body size and shorter generation time organisms should be transplanted from other ecosystem to reorganize to make use of their collaborative niche evolved from geological history so as to enhance the recycle efficiency and reduce the humification proportion of the matter and energy.

5. In the process of microbial ecology research of shrimp-crabs pond, the following methodology outcome was acquired: (1) In the preliminary research of microbial community structure, the problem was overcome that the humic acids(HAs) coextract with sediment microbial DNA. The specific reagent was screened out to put up the

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

廈門大學博碩士論文摘要庫